
Zápis ze schůze Ústavu slavistiky FF MU 
konané dne 16. 10. 2023 v učebně A31 v 16:00 hodin 

 
 

Přítomni:  Agapova, Berger, Bumbálková, Dohnal, Gazda, Juříčková, Kalina, Kosi, Krejčí, 

Krejčová, Kuznietsova, Michálek, Pilch, Pospíšil, Przybylski, Reutová, Stehlík, Šaur, 

Štěpánek, Toncrová, Zaňko, Zvyniatskovskyi 

Omluveni:  Barna Krawczyk, Buchtová, Čmelíková, Kudrjavceva Malenová, Madecki, Stehlíková 

 

 

 
Program schůze 

 

1. financování ústavu – rozpočet; jak dále s plánováním rozpočtu 
1a. postoje iniciativy Hodina pravdy a vysokoškolských organizací k financování vysokého školství 

2. počet studentů zapsaných do prvních ročníků Bc. a NMgr. studia, úspěšnost dodatečné 
přijímací zkoušky v září 

3. doktorské studium, novinky v činnosti oborových rad a financování stipendií doktorským 
studentům 

4. tzv. velké hodnocení po pěti letech akreditace 

5. vydávání ústavního časopisu 

6. posuny v jednání o odborné profilaci ústavu 

7. zpráva o aktuálním specifickém výzkumu a přípravě SV na rok 2024 

8. spolupráce s partnerskými katedrami v Praze a Olomouci v rámci projektu tzv. strategických 
jazyků 

9. dílčí hodnocení uskutečněných akcí 

10. plánovaná produkce propagačních videí bakalářských programů 

11. zhodnocení akcí Noci vědců 

12. Týden humanitních věd 

13. akce ústavu v zimním semestru; zhodnocení a plán 

14. 30. let ukrajinistiky – výhled a plán 

15. různé 

 

 

 



Doc. Štěpánek na úvod schůze zdůraznil význam jednoty a soudržnosti všech oborů ústavu. Vyzval 

pracovníky, aby veškeré akce pořádané ústavem, včetně přednášek hostujících odborníků, 

propagovali na webu pracoviště, ideálně i na obrazovkách v areálu FF, a aby se jich co nejvíce 

zúčastňovali oni i studenti. 

 
 
1. Doc. Štěpánek informoval o stavu rozpočtu pracoviště pro rok 2023 – o jednotlivých složkách 

rozpočtu, aktuálním čerpání a výhledu do konce roku 2023; 
 

• upozornil na nejasná pravidla vytváření budoucího rozpočtu, kvůli tomu je plánování 
problematické; 

• stále větší váhu má vědecká činnosti akademiků, proto apeloval na intenzivnější publikování 
v prestižních časopisech; 

ÚKOL: intenzivněji publikovat v prestižních časopisech; pracovat na monografiích 

• velký zásah do rozpočtu pracoviště představuje navýšení doktorandských stipendií; je proto 
důležité striktně vyžadovat od doktorandů plnění jejich povinností; 

- v této souvislosti doc. Gazda navrhl stanovit společná pravidla pro přijímání 
doktorandů; 

- doc. Štěpánek se v této záležitosti setká ještě do konce října s garanty. 
 

Doc. Štěpánek v souvislosti s financováním připomněl stávku vysokých škol, která se uskuteční 
17. 10. 2023 od 14 do 15 hodin, a uvedl podrobnosti akce. Vyzval kolegy k účasti dle jejich 
přesvědčení. 

 

 

2. Doc. Štěpánek informoval o počtech nově zapsaných studentů (viz příloha č. 1 k zápisu); 
 

• v této souvislosti pracovníci diskutovali o náplni oborů navazujícího magisterského studia; 
- dr. Stehlík připomněl, že se bude konat oborová rada, na které je možné toto téma 

projednat; 
- doc. Štěpánek uvedl, že se osvědčilo dodatečné přijímací řízení, proto se nyní bude 

otevírat pravidelně. 
 

 

3. Doc Štěpánek informoval o novinkách v oborové radě – oborové rady jsou nově pověřeny 
správou habilitačních a jmenovacích řízení. (Navýšení doktorandských stipendií projednáno 
v bodě 1.) 

 

 

4. Doc. Štěpánek vyzval garanty, aby informovali o velkém hodnocení: 
 

• doc. Krejčí se vyjádřil k hodnocení jihoslovanských a balkánských studií – jednání proběhlo 
online, vyjádření tří hodnotitelů k hodnotící zprávě bez významnějších výhrad, shoda na 
bodech, které je třeba rozvíjet; současný model je aktuálně vyhovující; 

• dr. Kalina se vyjádřil k hodnocení ukrajinských studií – též bez významnějších výhrad, pouze 
jedna nepřesnost v sylabech (opraveno), problém s cyrilicí v IS; 

• ostatní garanti hodnocení teprve absolvují. 



5. Doc. Štěpánek uvedl, že zprávu o vydávání ústavního časopisu podal dr. Madecki v písemné 
podobě; v nejbližší době bude svolána výkonná redakční rada, podrobnosti budou pracovníkům 
sděleny po tomto jednání; 

• Mgr. Michálek navrhl, že vzhledem ke změně podnázvu prověří zachování ISSN; návrh byl 
podpořen; ÚKOL: Mgr. Michálek bude o výsledku informovat; 

• dr. Agapova se dotázala na postup při zajišťování překladů: 
- doc. Štěpánek uvedl, že překlady se budou řešit společně; 
- ÚKOL: dr. Stehlík upozornil na neodkladnost této práce. 

 

/Přílohou tohoto zápisu jsou Opera slavica – návrhy nové koncepce časopisu (příloha č. 2) a 
OPERA SLAVICA, Časopis pro výzkum slovanských jazyků, literatur a kultur– Oznámení změn v 
koncepci časopisu (příloha č. 3). 
 

 

6. O posunech v jednání o odborné profilaci ústavu informoval dr. Stehlík. Uvedl, že prozatím byly 
byly formulovány tři výzkumné profilové jazykovědné okruhy, a to:  
 

➢ Slovanská mezijazyková ekvivalence a vícejazyčná lexikografie, 
➢ Lingvodidaktika slovanských jazyků, 
➢ Pragmalingvistika a společenské funkce jazyka; 

 

• definici těchto témat pro web zpracovali doc. Gazda, doc. Krejčová a doc. Krejčí, aktuálně 
se definice upravují z hlediska srozumitelnosti pro širší veřejnost; 

• každý z okruhů buse spravovat jeden pracovník ústavu (bude nejvíce informovaný, do 
budoucna bude nositelem grantu); 

• stejný proces bude iniciován u literárních historiků a teoretiků. 
 

 

7. Doc. Krejčová a dr. Pilch informovali o průběhu aktuálního specifického výzkumu a o přípravě 
SV pro rok 2024. 
 

• doc. Krejčová: 
- všichni studenti se zapojili dobře (co se týče publikací i účastí na konferencích); 
- její SV má i excelence (doc. Krejčová, dr. Pilch a Mgr. Kubišová publikovali ve  

Web of Science; 
- v rozpočtu jsou ještě finanční prostředky na stipendia; 
- v r. 2024 bude rozpočet SV určen především na stipendia; na DHM, pracovní cesty, 

služby (např. na požadované pravidelné překlady do angličtiny a korektury anglických 
textů) a materiál bude finančních prostředků málo; 

- ÚKOL: garanti byli doc. Krejčovou vyzváni ke spolupráci na tvorbě návrhu SV pro rok 
2024 – odpovědět je třeba obratem, termín pro odevzdání návrh je 20. 10. 2023;  
doc. Štěpánek vyzval k aktivnímu zapojení; 

- návrhy témat a názvů SV pro rok 2024: 
▪ doc. Krejčová: translatologie a lexikografie (navrhovaný název Slavistická 

literární a překladatelská dílna), 
▪ prof. Pospíšil: komparatistika, 
▪ prof. Dohnal: axiologie; 
▪ dr. Stehlík: název by měl být konkrétnější, nikoliv nicneříkající; 

 



▪ návrh prof. Pospíšila Identita a jinakost ve slovanských jazycích a literaturách byl 
pracovníky podpořen; doc. Gazda doporučil do názvu doplnit 
„... ekvivalentnost...“; tento návrh byl také podpořen. 

 

• dr. Pilch: 
- pro rok 2023 zbývají ještě finanční prostředky na stipendia; 
- úkoly v podstatě splněny; 
- problém: doktorandi nevykazují své cesty; 

▪ ÚKOL: doc. Štěpánek apeluje na školitele doktorandů, aby od svých doktorských 
studentů vyžadovali nejen plnění povinností, ale také jejich důsledné vykazování. 

 

/Přílohou tohoto zápisu jsou Pravidla specifického vysokoškolského výzkumu (příloha č. 4) a Limity 
na projekty specifického výzkumu pro rok 2024 (příloha č. 5)./ 
 

 

8. Doc. Štěpánek informoval, že byl zpracován přehled plnění těchto aktivit; dále připomněl 
doktorandskou konferenci, kterou v listopadu pořádá doc. Gazda: 

• doc. Gazda doplnil, že z této konference nebude žádný výstup, avšak zdařilé a následně 
upravené příspěvky bude možné uveřejnit v ústavních časopisech, a pozval kolegy, aby se 
konference zúčastnili. 
V Příloze k zápisu jsou tyto akce vyjmenovány. 

 

 

9. Doc. Štěpánek připomněl již konané akce (slovenistická a kroatistická konference, přednášky 
hostujících profesorů, výstavy, další konference, vědecká exkurze) a stručně je zhodnotil. 

 

 

10. Na výzvu doc. Štěpánka informovali pracovníci o situaci s výrobou propagačních videí: 
 

• dr. Šaur připomněl, že rusistiku je v současnosti velmi obtížné propagovat v dlouhodobě 
použitelné podobě; problém je také ten, že není možné se držet předem stanovené šablony; 
videocentrum nekomunikuje spolehlivě; 

• doc. Krejčí a doc. Krejčová potvrdili, že ze strany videocentra není odezva; 

• dr. Kalina informoval, že pro ukrajinistiku je stále aktuální stávající náborové video; 

• dr. Šaur doplnil, že propagační video sice hotové není, avšak práce na něm vedla 
k potřebným úpravám prezentace programu. 

 

 

11. Na výzvu doc. Štěpánka informovali pracovníci o akci Noc vědců (13. 10. 2023): 
 

• Mgr. Michálek uvedl, že Ústav slavistiky pořádal čtyři akce (1 x dr. Agapova, 1 x dr. Buchtová, 
2 x doc. Gazda); návštěvnost byla nižší než vloni – odhadované příčiny: vědečtější zaměření 
aktivit, špatný přístup k místu konání aktivit. 

 

 

 



12. Doc. Štěpánek zopakoval informace pracovníkům již zaslané:  

• v letošním roce se Týden humanitních věd uskuteční v termínu 13.–16. 11. 2023 s podtitulem 
Blízko baroka (300 let od úmrtí Santiniho a Fischera z Erlachu); 

• do akce se vlastním programem zapojí také fakulty sdružené v Asociaci děkanů filozofických 
fakult; 

• ÚKOL: příspěvky na zapojení pracovišť do programu Týdne humanitních věd mají pracovníci 
zasílat prostřednictvím formuláře Nahlašovací formulář | Týden humanitních věd 
(tydenhumanitnichved.cz) nejpozději do 29. 10. 2023; je také třeba požádat o rezervaci 
potřebných prostor pro akci (v daném týdnu neplatí rezervace místností pro běžnou výuku). 

Pracovníci poté diskutovali o vhodných tématech – návrhy: 

• Ruská a ukrajinská barokní hudba (D. Bortňanskyj aj.) – dr. Kalina; 

• ukrajinské podnikatelské baroko – dr. Kalina; 

• polské literární baroko – polonisté (nabízí se propojení s plánovanou hostovskou 
přednáškou; lze dobře propagovat v polské komunitě); 

• Srbské baroko v jižních Uhrách (Vojvodině): výtvarné umění, architektura – doc. Štěpánek; 

• Dubrovnické literární baroko – dr. Stehlík. 
 

 
ÚKOL: Doc. Štěpánek připomněl, aby všechny přednášky konané v rámci Týdne humanitních věd 
byly také náležitě propagovány (web ústavu). 
 

 

13. Akce plánované do konce roku 2023 jsou přílohou k zápisu (příloha č. 6). 
 

 

14. Dr. Kalina informoval o plánované akci u příležitosti 30. výročí založení brněnské ukrajinistiky: 

• akce se bude konat 23. 11. 2023 pravděpodobně v místnosti A31, místo konání je ještě 
v jednání; ÚKOL: případné zajištění místnosti vzhledem k pravidelnému rozvrhu pomůže 
zajistit Mgr. Michálek; 

• pojetí akce bude kulturní; 

• program bude věnován minulosti oboru (dr. Kalina), těm, kteří stáli u zrodu ukrajinistiky 
v Brně (dr. Juříčková, doc. Myronova, prof. Žaža. doc. Brandner, prof. Pospíšil,  
Mgr. Svatoňová/Reutová, dr. Kalina); proběhne oficiální rozloučení s doc. Myronovou a 
prezentace nové knihy prof. Zvyniatskovského; vystoupí ukrajinský studentský pěvecký sbor, 
nabízeno bude ukrajinské pohoštění. 
 

 

15.  
a) Doc. Štěpánek připomněl, že příští schůze ústavu se bude konat 18. 12. 2023; spojena 

bude s neoficiálním vánočním posezením. 
 
 

b) Dr. Agapova se dotázala, zda bude v r. 2024 možné financovat ze specifického výzkumu 
hostující přednášející: 

• doc. Krejčová zopakovala napjatý rozpočet SV v příštím roce; 

https://tydenhumanitnichved.cz/program/brno/nahlasovaci-formular
https://tydenhumanitnichved.cz/program/brno/nahlasovaci-formular


• doc. Krejčí uvedl, že k tomuto účelu slouží aktuálně tzv. internacionalizace (PPSŘ), 
nicméně ideální pro tyto případy je u zahraničních hostů program Erasmus+. 

c) Doc. Štěpánek uvedl, že se v této souvislosti uvažuje o zavedení povinně-volitelného 
předmětu „Hostující přednášející“, který by byl určen pro celou slavistiku, takže by se ho 
účastnilo více studentů; 
- Mgr. Michálek doplnil, že vzhledem k obměně přednášejících by bylo možné si tento 

předmět zapisovat opakovaně; 
- dr. Šaur a dr. Stehlík potvrdili dobré zkušenosti s tímto konceptem na jiných 

ústavech. 
 
 

d) Doc. Štěpánek připomněl výzvu k podání žádostí o vydání publikací; termín je  
31. 10. 2023; za ústav bude navržena monografie dr. Zaňko. 

/Přílohou tohoto zápisu je Žádost o vydání publikace v ediční řadě Spisy Filozofické fakulty 
Masarykovy univerzity (Příloha č. 7) a Kalkulace vydání knihy (Příloha č. 8)/. 

 
 

e) Dr. Šaur připomněl, že do 15. 11. 2023 je možné podávat žádosti o děkanský grant. 
 
 

f) ÚKOL: Mgr. Michálek vyzval garanty, aby do 24. 10. 2023 aktualizovali katalogy. 
 
 

g) Dr. Kalina informoval kolegy, že dr. Čmelíková ukončí podzimním semestrem své 
působení na fakultě; ukrajinistika bude tedy potřebovat nového lingvistu. 

 
 

 

 

V Brně dne 16. 10. 2023   zapsala: Mgr. Šárka Toncrová 

   kontroloval, doplnil a schválil:  doc. PhDr. Václav Štěpánek, Ph.D. 

doplnili: pracovníci Ústavu slavistiky FF MU 


